



**សេចក្តីប្រកាសពីវិធានការសុខាភិបាលស្របច្បាប់សុខាភិបាលនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា  
និងអង្គការសុខភាពពិភពលោក**



ភ្នំពេញ ថ្ងៃទី ១៧ ខែ មីនា ឆ្នាំ ២០១៤

**ការកែលម្អករណីថ្មីទី៩នៃជំងឺផ្តាសាយបក្សីលើមនុស្សនៅក្នុងព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជាក្នុងឆ្នាំ២០១៤**

ក្រសួងសុខាភិបាលនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា សូមជំរាបជូនដល់សាធារណជនប្រាកដថា មានករណីជំងឺផ្តាសាយបក្សី ចំនួន ១ករណីថ្មីទៀត មកពីខេត្តកំពត ត្រូវបានអះអាងបញ្ជាក់ថា វិជ្ជមានវិសុញផ្តាសាយបក្សី H5N1។ នេះជាករណីទី៩ឆ្នាំនេះ និងជាករណីទី៥៦ ដែលឆ្លងវិសុញផ្តាសាយបក្សី H5N1 នៅក្នុងប្រទេសកម្ពុជា ។ ក្នុងចំណោម ករណីផ្តាសាយបក្សីទាំង៥៦ ដែលកើតមានឡើង នៅព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា មាន៤៤ករណីកើតឡើង កុមារអាយុក្រោម១៤ឆ្នាំ និង ៣០ករណី ក្នុងចំណោមករណីផ្តាសាយបក្សីទាំង៥៦ ជានារី។ ហើយមាន១៩ករណីទេមានជីវិត ចាប់តាំងពីមានជំងឺផ្តាសាយបក្សីលើកដំបូងនៅព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជាក្នុងឆ្នាំ២០០៥។

ករណីទី៩ កើតឡើងកុមារីម្នាក់អាយុ២ឆ្នាំ ដែលមានទីលំនៅក្នុងភូមិកណ្តាល ឃុំវត្តអង្គខាងត្បូង ស្រុកបន្ទាយមានស ខេត្តកំពត ត្រូវបានបញ្ជាក់ដោយ វិទ្យាស្ថានប៉ាស្ទ័រកម្ពុជា នៅថ្ងៃទី ១៤ ខែ មីនា ឆ្នាំ ២០១៤ ថាមាន ជំងឺផ្តាសាយបក្សី H5N1។ កុមារីនេះចាប់ផ្តើម មានគ្រុនក្តៅ នៅថ្ងៃទី ០៨ ខែ មីនា ឆ្នាំ ២០១៤ ហើយឪពុកម្តាយស្វែងរកការព្យាបាលនៅគ្លីនិកឯកជននៅថ្ងៃដដែលនេះ(៨មីនា)និងថ្ងៃបន្ទាប់(៩មីនា) ។ កុមារីត្រូវដាក់ឱ្យសំរាកពេទ្យ គ្លីនិកឯកជននៅថ្ងៃទី១០មីនា និង ដាក់ឱ្យសំរាកនៅមន្ទីរពេទ្យមន្ទីរពេទ្យគន្ធបុប្ផា នៅថ្ងៃទី១៣ មីនា ដោយមានគ្រុនក្តៅ ក្អក និងហត់ ឱសថ Tamiflu ត្រូវបានផ្តល់អោយនៅថ្ងៃដដែល ។កុមារីបានស្លាប់ នៅថ្ងៃទី១៤ ខែមីនា។

នៅដើមខែកុម្ភៈ មានមានងាប់នៅក្នុង ភូមិនិងនៅផ្ទះរបស់កុមារីនេះនិង នៅចុងខែកុម្ភៈនិងដើមខែមីនាមានបសុបក្សីងាប់ប្រហែល៩០ភាគរយក្នុងភូមិ។កុមារីខាងលើបានប៉ះពាល់ផ្ទាល់ ជាមួយមានងាប់ខណៈសាច់ញាតិកុមារ បានរៀបចំមានងាប់ ជាម្ហូបអាហារហើយកុមារីបានបរិភោគផងដែរ។

ក្រុមឆ្លើយតបបន្ទាន់របស់ក្រសួងសុខាភិបាលថ្នាក់ជាតិ និង ថ្នាក់មូលដ្ឋាន បាននិងកំពុងធ្វើការអង្កេតស្រាវជ្រាវការរាតត្បាតនិងឆ្លើយតបទៅតាមនីតិវិធីរបស់ជាតិ។

**ឯកអង្គការ ម៉ិម ប៊ុនហោង** រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងសុខាភិបាលមានប្រសាសន៍ថា “ ជំងឺផ្តាសាយបក្សី H5N1 នៅតែបន្តកំពុងរីករាលដាល សុខភាពប្រជាពលរដ្ឋកម្ពុជា និងកើតមានច្រើនលើកុមារដែលជាអ្នកមានភាពងាយរងគ្រោះច្រើន និងមានហានិភ័យខ្ពស់ ។ នេះករណីផ្តាសាយបក្សីទី៥៦ ដែលកើតមានលើមនុស្ស ចាប់តាំងពីឆ្នាំ២០០៥ ហើយនេះជាករណីទី៩ក្នុងឆ្នាំនេះ។ ជានិច្ចកាលកុមារតែងតែជាអ្នកមើលថែទាំនិងឱ្យចំណីបសុបក្សីក្នុងស្រុក បោសសំអាតទ្រូង និង ប្រមូលស៊ុតមាន់ទា ជាងនេះទៅទៀតកុមារអាចប៉ះពាល់ជិតស្និទ្ធជាមួយបសុបក្សីដោយសារពួកគេចាត់ទុកវាដូចជាសត្វដែលចិញ្ចឹមលេង និងមានភាពងាយរងគ្រោះច្រើន និងមានហានិភ័យខ្ពស់ ពីព្រោះពួកគេចូលចិត្ត ប្រមូលស៊ុតមាន់ដែលមានបសុបក្សី។ សូមរំលឹក ឪពុកម្តាយ និងអ្នកថែទាំកុមារទាំងអស់ ត្រូវដាក់កុមារឱ្យនៅឆ្ងាយពីសត្វបក្សីលើដីដាច់ និងព្យាយាមអោយកុមារលេង អោយឆ្ងាយពីមាន់និងទា។ ឪពុកម្តាយ និងអ្នកថែទាំកុមារទាំងអស់ ត្រូវប្រាកដថា កុមារលេងដៃជាមួយសាច់ជ្រូកនិងទឹក មុនពេលចិញ្ចឹមសត្វបន្ទាប់ពីប៉ះជាមួយបសុបក្សី។ ដៃអាចប្រលាក់ដោយវិសុញ ដែលវិសុញនេះមិនអាចមើលឃើញបាន។ ”



ភ្នែកទទេដឹងទេ? សាប៊ូលាងសំអាតវីរុសដែលជាប់នៅដៃ។ ប្រសិនបើពួកគេមានដង្ហើមញាប់ ឬ ពិបាកដកដង្ហើម ត្រូវនាំកុមារទៅរកការព្យាបាលជាបន្ទាន់ នៅគ្រឹះស្ថានសុខាភិបាល ដែលនៅជិតផ្ទះ របស់លោកអ្នកបំផុត ហើយត្រូវប្រាប់មន្ត្រីសុខាភិបាល អំពីប្រវត្តិប៉ះពាល់ ជាមួយ សត្វបក្សីឈឺឬ ងាប់។”

យុទ្ធនាការអប់រំសុខភាពសាធារណៈទូទាំងប្រទេស តាមរយៈវីឡូ និងបានចាក់ផ្សាយចាប់តាំងពីចុង ខែមករាអំពី សារបង្ការការឆ្លង ជាមួយគ្នានោះដែរ យុទ្ធនាការអប់រំសុខភាព កំពុងត្រូវបានដំណើរការ អនុវត្ត នៅភូមិកណ្តាល ខេត្តកំពតដោយប្រើប្រាស់ ព័ត៌មាន ការអប់រំ និងសម្ភារៈប្រាស្រ័យទាក់ទង ដើម្បី ជំរុញជូនដល់សមាជិកក្រុមគ្រួសារ នូវរបៀបបង្ការការចំលងជំងឺផ្តាសាយបក្សី។ សារអប់រំរបស់រាជ រដ្ឋាភិបាល រួមមាន៖ -លាងដៃអោយបានញឹកញាប់ ជាមួយសាប៊ូនិងទឹក មុនពេលបរិភោគ និងបន្ទាប់ពីប៉ះពាល់ជាមួយសត្វបក្សី ដាក់កុមារនៅឆ្ងាយពីសត្វបក្សី ដាក់សត្វបក្សីនៅឱ្យឆ្ងាយ ពីកន្លែងរស់នៅ កុំបរិភោគ សត្វបក្សីឈឺឬងាប់ និងរាល់សត្វបក្សីដែលធ្វើសំរាប់បរិភោគ ត្រូវចម្អិន អោយឆ្អិនល្អ។

ជំងឺផ្តាសាយបក្សី H5N1 គឺជាជំងឺផ្តាសាយមួយ ដែលជាធម្មតាចំលងរវាងសត្វបក្សីឈឺ ទៅបក្សី ផ្សេងទៀត ប៉ុន្តែជូនកាលវាអាចចំលងពីបក្សីទៅមនុស្ស។ ជំងឺផ្តាសាយបក្សីលើមនុស្សជាជំងឺធ្ងន់ធ្ងរ ដែល គំរូឱ្យមានការធ្វើការព្យាបាល នៅមន្ទីរពេទ្យ។ ទោះបីជាវាមិនងាយឆ្លងពីមនុស្សម្នាក់ទៅ មនុស្សម្នាក់ ទៀត ប៉ុន្តែបើវាផ្លាស់ប្តូរវានឹងអាចរាលដាល ដូចនឹងជំងឺផ្តាសាយតាមរដូវកាល។ ដូច្នេះការរកឃើញ ករណីទាន់ពេលវេលាមានសារៈសំខាន់បំផុត។

ក្រសួងសុខាភិបាល និងបន្តធ្វើការជូនដំណឹងដល់សាធារណជន អំពីការវិវត្តន៍របស់ជំងឺនេះ តាម គេហទំព័ររបស់ នាយកដ្ឋានប្រយុទ្ធនឹងជំងឺឆ្លង [www.cdcmoh.gov.kh](http://www.cdcmoh.gov.kh) ដែលគេហទំព័រនេះមាន សំភារៈ អប់រំសុខភាពដែល អាចទាញ យកបាន។

សំរាប់ព័ត៌មានបន្ថែមអំពីជំងឺផ្តាសាយបក្សីលើមនុស្សសូមទូរស័ព្ទទាន់ហេតុការណ៍ ១១៥(តតគិតថ្លៃ). ០១២ ៤៨៨ ៩៨១ ឬ ០១៥ ៦៦ ៩៥៣។

សំរាប់ព័ត៌មានបន្ថែមទៀតសូមទាញយក



**ក្រសួងសុខាភិបាល**

**អង្គការសុខភាពពិភពលោក**

វេជ្ជ. សុខ ទូច ៖ ០១២ ៨៥៦ ៨៤៨

វេជ្ជ. ភីធី វ៉ាន់ម៉ាវែន ៖ ៨៥៥-២៣ ២១៦ ៦១០

វេជ្ជ. លី ស៊ូរ៉ាន ៖ ០១២ ៨២៥ ៤២៤

វេជ្ជ. វេក្ខ ស៊ុយកា ៖ ៨៥៥-២៣ ២១៦ ៦១០